
اکران

سریال

درگذشت برنده نخل طلا 
لوران کانتــه، کارگــردان فرانســوی که 
ســال۲۰۰۸ با فیلــم »کلاس« برنده نخل 
طلای جشــنواره کن شــد، درگذشت. او 
۶۳ساله بود و صبح پنجشنبه بر اثر بیماری 

از دنیا رفت.
»کلاس« فیلــم موفق کانته بــا اقتباس از 
رمانی به همین نام نوشــته فرانسوا بگودو 
و روایتی تقریبــاً زندگینامــه ای از تجربه 
نویسنده به عنوان معلم در منطقه۲۰ پاریس 
است که با بازی خود نویسنده ساخته شده 
اســت. »کلاس« ســال۲۰۰۸ به اتفاق آرا، 
نخل طلای کن را دریافت کرد و نخســتین 
فیلم فرانسوی شــد که از سال۱۹۸۷ تا آن 
زمان به ایــن جایزه دســت می یافت. این 
 فیلم همچنین نامزد اســکار بهترین فیلم 

خارجی زبان هم شد.
کانته پس از تحصیل در انســتیتو هنرهای 
سینمایی پاریس و کار در تلویزیون، نخستین 
فیلم بلندش را با عنوان »منابع انسانی« در 
سال۱۹۹۹ ســاخت. این فیلم درباره یک 
کارآموز مدیریت بود که در کارخانه پدرش 

شروع به کار  کرد.
این فیلم در جوایز ســزار که معادل اسکار 
فرانسه اســت، برنده بهترین فیلم بلند شد. 
فیلم بعدی کانته »تایم اوت« در سال۲۰۰۱ 
درباره مردی بود که با پنهان کردن حقیقت 

از خانواده اش طرد شد. 
از دیگر آثــار کانته می توان از »به ســمت 
جنــوب« )۲۰۰۵( درباره گردشــگری در 
هائیتــی، »۷روز در هاوانا« و »فاکس فایر« 
)۲۰۱۲( اقتباســی از رمان جویس کارول 
اوتس به همین نام، کمدی درام »بازگشت 
به ایتــاکا« )۲۰۱۴( و »کارگاه« )۲۰۱۷( 
یاد کــرد. جدیدترین فیلم کانتــه »آرتور 
رمبــو« بود که ســال۲۰۲۱ اکران شــد و 
 درباره نوجوانی اســت که هویت آنلاینش

فاش می شود.

قلب جشنواره سارایوو 
برای ایلیا سلیمان

جشــنواره فیلم ســارایوو۲۰۲۴ از ایلیا سلیمان، 
کارگردان مشهور فلســطینی تجلیل خواهد کرد. 
این طور که مهر به نقل از ورایتی خبر داده، سی امین 
دوره جشــنواره فیلم ســارایوو به تجلیــل از ایلیا 
سلیمان، کارگردان فلسطینی می پردازد تا از سهم 
برجسته او در هنر سینما قدردانی کند. این فیلمساز 
با دریافت جایــزه قلب افتخاری ســارایوو تجلیل 
می شــود و نمایش آثار برگزیده وی در جشــنواره 
درنظر گرفته شده است. سلیمان سال۲۰۱۹ مهمان 
سارایوو بود و فیلم »این حتما بهشت است« وی بر 
پرده فضای باز جشنواره به نمایش درآمد. این فیلم 
در جشنواره کن در همان ســال جایزه ویژه هیأت 
داوران را دریافت کرد. وی همچنین ســال۲۰۱۶ 
به عنوان رئیس هیأت داوران و سال۲۰۱۳ به عنوان 
مهمان در جشنواره حضور داشت. جووان مریانوویچ، 
مدیر جشنواره گفت: زبان جهانی سینمای سلیمان با 
ارزش ها و احساسات اساسی انسانی صحبت می کند: 
ترس و امید، خانه و وطن. وی از شوخ طبعی، طنز و 
بینش عمیق ســلیمان به عنوان عاملی یاد کرد که 
توانایی درک پیچیدگی های وجود انســان را دارد 
و گفت: وی با وضوح و ظرافتی بی نظیر، پوچی های 
زندگی را روشن می کند و روح و هویت فلسطینی را 
با سبکی منحصر به فرد به تصویر می کشد. اکنون، 
در تاریک ترین زمان ها در سرزمین مادری اش، کار 
او به عنوان چراغی که ناشــی از درک عمل اوست، 
یادآور قدرت داستان ســرایی برای گفت وگوهای 
معنادار می شــود.   آخرین فیلم بلند او »این حتما 
بهشت اســت«، جایزه ویژه هیأت داوران جشنواره 
کن سال۲۰۱۹ را برده و جایزه فیپرشی را نیز به خود 
اختصاص داده است. سلیمان به عنوان عضو هیأت 
داوران در جشنواره های متعددی ازجمله کن و ونیز 
شرکت کرده و سال۲۰۲۰ از سوی وزارت فرهنگ 
فرانسه نشــان لژیون دونور را دریافت کرده است. 
همچنین سلیمان سال۲۰۲۲ جایزه آکادمی فیلم 

اروپا در سینمای جهان را دریافت کرده است.

یاد  رکوردشکنی 
»مست عشق«

دبیر و ســخنگوی انجمن 
سینماداران به رکوردشکنی 
فیلم »مســت عشق« در 
پیش فروش روز اول اکران 
اشــاره و اعلام کرد که این 
فیلم توانسته گوی رقابت 
را از فیلم های دیگر ژانرها 
برباید. محمدرضا صابری، 
دبیر و ســخنگوی انجمن 
ســینماداران ایران با ابراز 
خرسندی از موفقیت فیلم 
»مست عشق« در جلب نظر 
مخاطبان سینما به ایسنا 
گفت: »فیلم »مست عشق« 
ساخته حسن فتحی که از 
روز چهارشنبه ۵ اردیبهشت  
ماه در سینماهای سراسر 
کشور روی پرده رفته است، 
در پیش فروش بلیت هایش 
توانست رکوردزنی کند که 
این اتفاق برای ســینمای 
ایران اتفاق مهمی محسوب 
می شــود.«  فیلم »مست 
عشق«در نخســتین روز 
نمایــش عمومــی خود، 
رکوردشکنی کرد و توانست 
با جذب ۵۱هزار مخاطب، 
رکورد فروش روز نخست 
ســینما را از آن خود کند. 
مجموع فــروش این فیلم 
برای روز نخست، ۳میلیارد 
و ۶۰۰میلیــون تومان بوده 
اســت. به گــزارش ایرنا، 
»مست عشق«در شرایطی 
به این رکوردشکنی دست 
یافته که ایــن رکورد طی 
یک دهه اخیر، در اختیار 
فیلم »ســاعت ۵ عصر« 
 مهران مدیری بوده است. 
»ساعت  ۵ عصر« تا ساعت 
۲۳:۵۹ جمعه ۳۰ تیر ۱۳۹۶، 
۴۲ هزار مخاطب داشت و از 
آنجا  که این فیلم تا ساعت 
۴ بامداد روز شنبه، اکران 
فوق العاده داشت، توانست 
سرجمع ۵۸هزار مخاطب 

داشته باشد.

فصل چهارم 
»بریجت جونز« 

در راه است 

تولید چهارمین قســمت 
مجموعــه فیلــم موفق 
»بریجت جونز« رســما از 
در  تهیه کنندگانش  سوی 
کمپانی یونیورسال تأیید 
شــد. به گزارش صبا، رنی 
زلوگربــرای چهارمین بار 
در قالــب کاراکتــر خانم 
ماجراجوی ایــن فرانچایز 
خانوادگی قرار می گیرد. این 
مجموعه درام زنانه براساس 
داستان های پرخواننده هلن 
فیلدینگ ساخته می شود و 
هنوز اطلاع دقیقی از خط 
اصلی ماجراهای قسمت تازه 
آن در دست نیست. قسمت 
جدید با نام »بریجت جونز: 
دیوانه آن پسر« وارد مرحله 
تولید می شود و بازیگران 
تازه ای خواهد داشت. فعلا به 
جز زلوگر، حضور هیو گرانت 
و اما تامپسن انگلیسی تبار 
در ۲نقش مهم دیگر قسمت 
چهارم قطعی شده است. این 
دو در قسمت های قبلی فیلم 
نیز بازی داشته اند؛ اما خبرها 
حکایــت از آن می کند که 
چیوتل اجیفور و لیو وودال، 
بازیگران تازه ای هستند که 
به گروه بازیگران قبلی فیلم 
می پیوندند. این بار مایکل 
موریس بــرای کارگردانی 
بریجت جونز جدید انتخاب 
شده که قصد دارد به نوعی به 
احیای داستان این فرانچایز 
بپردازد. شنیده ها حاکی از 
آن است که کاراکتر بریجت 
در این قســمت مادر بودن 
را تجربــه می کند و این در 
حالی اســت که اطلاعات 
چندانــی در این باره ندارد 
و هنــوز خاطــرات تلخ و 
تراژیــک گذشــته اش را 
فراموش نکرده است. هیو 
گرانت هم یک بار دیگر در 
قالب کاراکتر دانیل کلیور، 
دوست خانوادگی بریجت 
ظاهر می شود که تلاش دارد 
به او در شرایط خطیر جدید 

کمک کند. 

جشنواره 

    شنبه    8 اردیبهشت 1403
       18 شوال    1445
         سال سی ودوم
            شـماره  9081

حال موسیقی 
ایران خوب است

گفت وگو با علیرضا طلیسچی، خواننده پاپ

این روزها رئالیتی شــوهای متنوعی در 
شبکه نمایش خانگی پخش می شود. چطور شد که 
در برنامه »شب های مافیا: زودیاک« شرکت کردید؟

از طریق تیم تولید به برنامه دعوت شدم و علاقه داشتم 
که ببینم چطور می توانم در این سناریو بازی کنم. من 
قبلا هم در یک شو، مافیا بازی کرده بودم، اما به نظرم 
»زودیاک« شیک تر اســت و پیچیدگی هایش بازی را 

برای بیننده جذاب تر می کند.

خیلی ها به برد و باخت در یک مسابقه 
اهمیت می دهند. برد و باخت برای شما چطور بود؟

شرکت در این برنامه بیشتر برایم جنبه سرگرمی دارد. 
این طور نــگاه می کنم که با یک گــروه خوب دور هم 
هستیم و هدفمان این است که برای بیننده های برنامه 
لحظاتی حال خوب ایجاد  کنیم که امیدوارم به چنین 

نتیجه ای رسیده باشیم.

اخیرا در نمایش خانگی، محصولاتی در 
حوزه های مختلف ورزش، موســیقی، مذهبی و... 
تولید شده است. از نظر شما، تولید برنامه های حوزه 
موسیقی مثل »صداتو« چه تأثیری بر ارتباط بیشتر 

مردم با موسیقی دارد؟
ساخت برنامه های خوب در این حوزه به ارتباط بیشتر 
مردم با موسیقی کمک می کند، اما اینکه این برنامه ها 
بتواند هنرمند بسازد مبحث دیگری است، چون یک 

خواننده هرقدر هم تخصصی وارد یک حوزه بشود، تا 
جو کار و فعالیت حرفــه ای در فضای تولید و صحنه را 
تجربه نکند، به موفقیت نمی رسد. از نظر من، ورود به 
عرصه خوانندگی و فضای حرفه ای موســیقی کاملا 
نیازمند تجربه این واقعیت است. تمام این مسابقاتی هم 
که اخیرا تولید و پخش شده یکی دو چهره را به فضای 
موســیقی معرفی کرده، اما به لحاظ ایجاد سرگرمی 
برای مردم کاملا موفق ظاهر شده اند و اگر از این قبیل 
برنامه ها باز هم تولید شود، به فهم و درک بیشتر مردم 

از فضای موسیقی کمک قابل توجهی می کند.

پیشــنهادی برای حضور در برنامه های 
موسیقی داشته اید؟

پیشنهاد داشته ام، اما علاقه نه، چون به نظرم در جایگاهی 
نیســتم که بخواهم کســی را قضاوت کنم و اصولا هم 
موســیقی تا یک جایی به صورت علمی و پایه آموختنی 
اســت و از آن به بعدش دیگر ســلیقه ای می شود. پس 

قضاوت کردن راجع به صداها را باید به مردم بسپاریم.

این روزها بازار کنســرت های پاپ داغ 
است. درســت است که موســیقی کشور افت و 
خیزهای زیادی دارد و با مشکلات خاص خودش 
دســت و پنجه نرم می کند، با این حال اوضاع این 

روزهای موسیقی کشور چطور است؟
به نظرم وضعیت موسیقی ما در حال بهبود است و البته 
این گفته من نیست و گفته خیلی از بزرگان حال حاضر 
موسیقی ایران است. موسیقی ما در سال های اخیر دچار 
تحولات عجیب و غریبی شد که بخشی از این تحولات 
مثبت بود و بخشی هم منفی. خوشــحالم که با ورود 
هنرمندان حرفه ای تر و صداهای قشنگ تر و احساس 

بیشتری که در کارها وجود دارد موسیقی 
دارد از آن حالت قبلی بیرون می آید و 

خودش را ترمیم می کند.

تولیــد و پخش رئالیتی شــوها، از »مافیــا« گرفته تا 
»پدرخوانده«، در شبکه های نمایش خانگی داغ است و 
یکی از این برنامه ها که این روزها طرفداران قابل توجهی 
پیدا کرده، رئالیتی شو »زودیاک« است که با عنوان »شب های مافیا« بازی جذابی برای طرفدارانش پخش 
می کند. در این برنامه یک قاتل سریالی به نام زودیاک شهروندان و مافیای سیسیل را هدف قرار می دهد. 

در این برنامه محمد بحرانی نقش گرداننده بازی را بر عهده دارد.
 سریال »شب های مافیا: زودیاک« به کارگردانی محمدرضا رضائیان در سال ۱۴۰۲ ساخته شده است. در 
فصل دوم این رئالیتی شو، فرزاد حسنی، دارا حیایی، جواد خواجوی، محیا دهقانی، متین ستوده، مجتبی 
شفیعی، علیرضا طلیسچی، سعید فتحی روشن، بهار قاسمی، مریم مؤمن، مهدی مهدی پور و امیرحسین 

هاشمی به هنرمندی پرداخته اند. 
علیرضا طلیسچی یکی از خوانندگان شناخته شــده و پرطرفدار پاپ است؛ خواننده ای که توانسته 

جایگاهش را با کنسرت هایی که برگزار می کند تثبیت کند. 
این خواننده پــاپ که متولد۶۴ اســت، از میانه دهه۸۰ فعالیتش را به شــکل رســمی آغاز کرد و 
تک آهنگ هایش طرفداران خاص خودش را دارد. طلیســچی در این گفت وگو از حضورش در برنامه 
»شــب های مافیا« می گوید و در بخش های دیگری از این گفت وگو از وضعیت امروز موسیقی صحبت 

کرده است. 

هلیا نصیریگزارش
روزنامه نگار

برویم ســراغ مسئله  ترند شــدن برخی از قطعه های 
موسیقی مثل قطعه »پاقدم« که اخیرا بسیار شنیده و معروف شد. 
چه می شود که یک کار این طور دیده و شنیده و پرطرفدار می شود؟

بخش زیــادی از ایــن اتفــاق مربوط به تجربه اســت و بخشــی 
هم ســلیقه و هوش بازار. ولــی در نهایت کارها را مردم برجســته 
می کنند، یعنی اگر مردم کاری را دوست داشــته باشند، آن کار به 
موفقیت بزرگی می رسد. »پاقدم« یک قطعه موسیقی دهه شصتی 
اســت که در آن اســتانداردهای ضبط موســیقی آن دوران کاملا 
رعایت شــده و فکر می کنم جدا از تنظیم و میکس و مســتر خوب 
 امیربهادر دهقان، شــعر و ترانه و ملودی هم خیلــی به کارهای آن 

دهه نزدیک است.

شــما در قطعه های معروفتان هم سبک شاد دارید و 
هم قطعه های احساسی و غمگین. تمایل مردم بیشتر به شنیدن 

کدام یک است؟
اگر به تاریخمان رجوع کنید، می بینید کــه مردم ما پر از غم و غصه 
بوده اند و طبیعتا تمایلشــان به آهنگ های شــاد بیشــتر است. در 
کنســرت ها هم همین طور اســت. وقتی یک پدر بودجه مشخصی 
برای خانواده اش کنار می گذارد تا در کنســرت شرکت کنند، دلش 
نمی خواهد که مجــددا در فضــای غمگین قرار بگیرنــد. بنابراین 
تمایلشان به شــنیدن و همراهی در خواندن آهنگ های شاد بیشتر 
است. البته از قدیم موسیقی شاد نسبت به موسیقی غمگین بیشتر 

شنونده و طرفدار داشته.

این روزها مــدام نــام خواننده هــای جدیدی را 
می شنویم که در فضای مجازی معرفی می شوند. یا گاهی روی 
بیلبوردها تبلیغ کنسرت خواننده هایی را می بینیم که خیلی ها 
نمی شناسندشان. این افزایش ورود به عرصه خوانندگی اتفاق 

مثبتی است یا منفی؟
ما خوانندگانی داشته ایم که با یک قطعه روی صحنه آمده اند و بقیه 
قطعه هایشان حالت مکمل همان یک قطعه را داشته. از آن طرف هم 
هنرمندی داشته ایم که با هر قطعه جدید مخاطبان بیشتری را جذب 
کرده   و به تدریج معروف شده است. در هر صورت، دیده شدن یک اثر 

هنری و محبوب شدن هنرمند به مردم بستگی دارد.

به تجربه حوزه های هنری دیگر مثل بازیگری هم فکر 
می کنید یا پیشنهادی داشته اید؟

من یک بار این را تجربه کردم و متأســفانه بازخورد خوبی از این کار 
نداشــتم، به خاطر اینکه تیم تولید آن کار تیمــی که فکر می کردم 
نبود. البتــه بازیگران و بقیه عوامــل همه خوب بودنــد، اما تجربه 
خوبی برای من نبود و ترجیــح می دهم که فعلا دوبــاره آن فضا را 
 تجربه نکنم و در کار خودم پیش بروم، هرچند از آینده  و تصمیمات

 بعدی ام خبر ندارم. 
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در چند ســال اخیر پلتفرم ها به کاربران امکان 
می دهند فیلم ها و ســریال ها را به صورت آنلاین 
تماشا کنند و به ســرعت به رقیبی برای تلویزیون 

تبدیل شده اند. 
یک مقایســه ســاده در تولیدات و سریال های 
پخش شده در ابتدای ســال۱۴۰۳ تا امروز میان 
پلتفرم های نمایش خانگی و تلویزیون نشان می دهد 
تلویزیون با وجود آنکه نســبت به سال گذشته با 
کم کردن حساسیت هایی سعی در جذب هنرمندان 
و چهره های مطرح کرده اما باز هم بازی را در زمین 
رقابت با پلتفرم های پخش نمایش خانگی واگذار 

کرده است.
این روزها تولید رئالیتی شوها و برنامه های مسابقه 
که در شــبکه نمایش خانگی  تولید شده، توانسته 
جذابیت زیادی برای مخاطب امروز به وجود بیاورد، 
مخاطبی که تنها با تماشای سریال و فیلم نمی تواند 

اوقات فراغت خود را پر کند.  بنابراین از یک ســو 
پلتفرم های گوناگون در شبکه نمایش خانگی در 
بیشتر سریال های خود توانســته اند با تمرکز بر 
جذابیت های داستانی و استفاده درست از ستارگان 
سینما و تئاتر تولیدات جذابی را پیش روی مخاطب 
بگذارند و از سوی دیگر با تولید و پخش برنامه های 
مختلف نشان داده اند توجه به ذائقه مخاطب برایشان 

مهم است و در بخش هایی موفق شده اند.
 البته دامنه صنعت سرگرمی  آنقدرگسترده است که 
ما در تلویزیون  یا حتی شبکه نمایش خانگی هنوز 
نتوانســته ایم رقابتی با برنامه های خارجی داشته 
باشیم. با این حال، برخی از این برنامه ها توانسته اند 
آنقدر جذاب باشند که تماشاگران فصل های آن را 

دنبال می کنند.
VOD ها طیف گسترده ای از فیلم ها و سریال ها را 
از سراسر جهان به کاربران ارائه می دهند. این امر 

به معنای انتخاب بیشتر برای بینندگان و رهایی از 
محدودیت های برنامه های روتین است.

نمی توان منکر این موضوع شد که پلتفرم های نمایش 
خانگی با ارائه فرصتــی جدید برای پخش فیلم ها 

و سریال های ایرانی، به افزایش تولید محتوای 
داخلی در این کشــور کمک کرده اند. این امر 

منجر به ایجاد شغل های جدید و رونق صنعت 
سرگرمی ایران شده است.

VOD ها در حال حاضــر نقش مهمی در 
صنعت سرگرمی ایران ایفا می کنند و ظرفیت 
این را دارند که در آینده نقش مهم تری ایفا 

کنند. با رفع چالش هــای موجود، VOD ها 
می توانند به گزینه ای محبوب تر برای سرگرمی 

 در ایران تبدیل شــوند و به طــور قابل توجهی 
بر نحوه تماشای فیلم و سریال توسط مردم ایران 

تأثیر بگذارند. 

               جذابیتی که  دیده می شود

 بازیگری را یک بار  
تجربه کردم و متأسفانه 

بازخورد خوبی از این 
کار نداشتم، به خاطر 
اینکه تیم تولید آن کار 
تیمی که فکر می کردم 
نبود. البته بازیگران و 

بقیه عوامل همه خوب 
بودند، اما تجربه خوبی 
برای من نبود و ترجیح 
می دهم که فعلا دوباره 
آن فضا را تجربه نکنم 
و در کار خودم پیش 

بروم، هرچند از آینده  و 
 تصمیمات  بعدی ام

 خبر ندارم

بخش زیادی از   
ترندشدن مربوط به 
تجربه است و بخشی 

هم سلیقه و هوش بازار. 
ولی در نهایت کارها را 

مردم برجسته می کنند، 
یعنی اگر مردم کاری را 
دوست داشته باشند، 

آن کار به موفقیت بزرگی 
می رسد

              رئالیتی شوها توانسته اند تا اندازه ای شبکه نمایش خانگی  را متحول کنند
مکث


